(الفواكه العديدة في المسائل المفيدة) للفقيه أحمد بن محمد بن منقور التميمي الحنبلي –رحمه الله– (ت ١١٢٥هـ) من بداية كتاب النكاح إلى نفاية الكتاب دراسة وتحقيق

الطالب/ فيصل بن فهد بن محمد الصولي المشرف/ أ.د. هاني بن أحمد عبدالشكور

المستخلص

موضوع الرسالة هو تحقيق جزء من كتاب الفواكه العديدة لابن منقور من بداية كتاب النكاح إلى نهاية الكتاب، وجاء العمل في قسمين:

فالأول هو القسم الدراسي، وقد عُرف فيه بالمؤلف من ناحية عصره ونسبه ونشأته، وشيوخه، وتلاميذه، ورحلاته العلمية، ومؤلفاته، ووفاته، وكذلك عُرف بالكتاب من ناحية نسبة الكتاب إلى مؤلفه، وعنوان الكتاب، ومنهج المؤلف في الكتاب، وأهمية الكتاب، ومصادره.

والثاني هو قسم التحقيق، وقد حُقق فيه النص، بمقابلة النسخ بطريقة النسخة الأم، وعُزيت النقول إلى مصادرها، وتُرجم للأعلام، وعُرفت المصطلحات والمواضع والغريب، وعنون جانبيًا للمسائل، وفُهرست العناصر المهمة فيه.

وانتهى الباحث إلى أن الكتاب يعكس صورة من حال حنابلة نجد في القرنين الحادي عشر والثاني، وما شاع من المسائل والوقائع في ذلك الزمن، وعلاقتهم بالحنابلة خارج نجد، وكذلك بأرباب المذاهب الأخرى.

Alfawakeh (The Fruits) Aladidah (The Various) fi (in) Almsa'el (Issues) Almufidah (the Beneficent), by the scholar Ahmed Ibin Mohammed Ibin Manqour Altamimi Alhanbali (D. 1125 H)

From the beginning of the chapter of The Marriage to the end of the book

Study and Realization

Student: Faisal Fahad Assouli

Supervisor: prof. hani ahmad abdulshakoor

Abstract

The subject of the thesis is realization a part of Alfawakeh Aladidah book by Ibin Manqour. The part starts from chapter of Marriage to the end of the book.

The first is the studying part. In this part the author was declared in terms of his age, lineage and genesis, his teachers, his pupils, his scientific trips, his works, and his death. The book was, also, declared in terms of the book-to-author ratio, the title of the book, the author's approach in the book, the importance of the book, and its sources.

The second is the realization part. In this part the text was realized by comparing copies in the manner of the major copy. The quotations was attributed to its sources. Biographies of scholars, terms and places were defined. Side subtitles were written. The important elements in subtitles were indexed.

The researcher concluded that the book reflects a picture of the status of Hanbalis of Najd in the eleventh and twelfth centuries. Knowing what was common about the issues and actions at that time. declaring their relationship with the Hanbalis outside Najd, as well as the schools' belong